
از رئیس جمهور شهید برای مان بگویید.  
کثری داشــت. یعنی بدون  حِیــم. آقای رئیســی دو مشــخصه مهم بــا وضوح حدا حْمــنِ ٱلرَّ بِسْــمِ ٱلَلّ ٱلرَّ
اینکه ابهام در آن باشــد، همیشــه نصب ا لعین ایشان بود. یکی تدابیر و منویات مقام معظم رهبری و 
همزمان با آن انجام کار برای مردم و گره گشــائی از مشــکلات آنها و پیشرفت کشور و اقداماتی که روی 
رفاه و منزلت مردم اثرگذار باشــد. ایشــان روی این دو موضوع همواره مؤکداً اصرار می ورزید و خود را 
وقف این فکر و این راه کرده بود. وقف به معنای واقعی و به صورتی که برای خودش وقت استراحتی 

کیداتش را نصب العین خود قرار می داد و پیگیری می کرد. قائل نبود. همه تأ

این نگاه در حوزه کاری شما چه تاثیری داشت؟  
آثــار ایــن دو مشــخصه را در همــه بخش ها می بینیــد؛ ولی در بخش انــرژی فوق العاده متفــاوت با همه 
بخش های دیگر کشور بود. انرژی اتمی چون مورد تهاجم دشمن است و از پایه با دشمنی مواجه شده 
است، سختی ها و پیچیدگی های فناورانه و به لحاظ ماهیتی و نیز شرایط محیط بین المللی و عوارضی 
که در محیط داخل برای آن به وجود می آمد، مســائل و مصائب صنعتی خودش را داشــت و مســتلزم 

کیدات زیادی داشت. آن بود که با نگاه ویژه ای به آن پرداخته شود و ایشان نسبت به این موضوع تأ

ایــن نگاهی که اشــاره کردید بــا توجه به توطئه های دشــمنان، چقدر در حل ایــن پیچیدگی ها و   
مسائلی که در این زمینه وجود داشت، مؤثر بود؟

نکتــه مهــم ایــن بــود که ایشــان قبــل از اینکــه رئیــس جمهور شــود، هیئتــی را تعیین کــرده بود تــا روی 
وزارتخانه هــا و دســتگاه های مختلــف مطالعــه کننــد. حاصــل ایــن مطالعات صدهــا صفحه بــود. برای 
فعالیت های هر دستگاه و سازمان و وزارتخانه ای خلاصه ای هم تهیه شده بود که بر اساس آن مشخص 
می شد که رویکردمان باید چه باشد و چه باید بکنیم و چه نوع آدمی را باید برای این کار انتخاب کنیم.

چیزی که برای انرژی اتمی آماده شده بود چطور بود؟  
چیزی که برای انرژی اتمی تهیه شده بود بسیار جالب بود. در آنجا آمده بود که انرژی اتمی نیازمند این 
کتــوری که در این جمع بندی و بســته ای که توســط  توجهــات و برداشــتن ایــن گام هاســت. مهم ترین فا
تیم هــای انتخاباتــی کار شــده بود، ایــن بود که انرژی اتمی بایــد از فاز تحقیقاتی خــارج و وارد فاز صنعتی 
بشــود. در آنجا آمده بود باید کســی را در رأس این سازمان گذاشت که کارآمدی و تجربه اجرائی و صنعتی 
داشته باشد و بداند که تحقیقات را چگونه به صنعت تبدیل کند. این نگاه ژرف اثربخش است. یک عده 
می آیند و برای موفقیت تلاش می کنند که آن را جشن بگیرند. کسی از موفقیت بدش نمی آید، اما اثربخشی 
مهم اســت. ممکن اســت شــما گامی بردارید و عده ای خوش شان نیاید، اما اثربخش و به صلاح جامعه و 
کشور باشد. آن اقدام اثربخش همیشه ملکه ذهن ایشان بود که باید سازمان انرژی اتمی را وارد فاز صنعتی 
کنیم. یعنی از فاز تحقیقاتی عبور و نتایج تحقیقات را صنعتی کنیم و در زندگی مردم بنشانیم تا از آثار آنها 
بهره مند بشــوند. این مهم ترین ویژگی ای بود که ایشــان به آن توجه داشــتند و خواستشان هم از من در 

سازمان انرژی اتمی این بود که این کار را با همین فرهنگ و رویکرد انجام بدهم.

 نگاه ژرف
و موثری داشت

ی اتمی گفت وگو با رئیس سازمان انرژ

محمد اســامی ورنامخواســتی متولد مهر ۱۳۳۵ اســت. وی دانش آموخته مهندســی راه و 
ســاختمان از دانشــگاه دیترویت میشــیگان آمریکا در ســال ۱۳۵۸ در مقطع کارشناســی و 
همچنین کارشناســی ارشــد مهندســی راه و ســاختمان از دانشــگاه اوهایو آمریکا در سال 
۱۳۶۰ و ام بی ای مدیریت جهانی هوانوردی مشــترک دانشــگاه رویال رودز کانادا و دانشگاه 
شــریف در سال ۱۳۸۳ است. اسامی در دولت ســیزدهم به عنوان معاون رئیس جمهور و 
رئیس سازمان انرژی اتمی ایران منصوب شد. وی در دولت دوازدهم از سال ۱۳۹7 تا ۱۴۰۰ 

ســمت وزیر راه و شهرسازی را برعهده داشت.

عزیزانی هستند که هم حوزه را تجربه داشتند و هم دانشگاه 
را و این به نظر من یک امتیازی است که باعث می شود این 
عزیــزان وقتی در مســئولیت مهمی قــرار می گیرنــد، بتوانند 
از این پیشــینه در جهت اندماج این دو کار بکنند. شــهید 
مفتح و شــهید باهنر هم همین وضعیت را داشــتند و اینها 

واقعاً ذخایری بودند.

در مورد نگاه ایشان به دانشگاه و دانشگاهیان نکته   
ای ندارید؟

دکتر رئیسی هم علاقمند به دانشگاه و دانشگاهیان داشت 
مثلاً در آستان قدس رضوی که ایشان تولیت آن را عهده دار 
شــدند یک بخش علمی به وجود آمد، آقای دکتر تهرانچی 
و دیگر دوســتان به آنجا آمدند و این نشــان از وســعت دید 
ایشان داشت که علم و فناوری را در این محیط ببرد و بهره 
لازم را از آن ببــرد. بهره هــا متقابــل اســت و هــر دو می توانند 
بهــره ببرنــد. همیــن کنگــره که اخیــراً برگزار شــد و ایشــان در 
اختتامیه شــرکت کــرد و قرار بــود ولادت حضرت رضــا)ع( در 
آنجــا باشــند، الان هم مــن در ارتباط با ســازمان انرژی اتمی 
و معاونــت علمــی تــا آنجایی که بنده اطــلاع دارم ایــن دو تا 
گر  الحمدلله پشــتوانه علمــی خوبی برای آنها ایجاد کــرده و ا
ایــن پشــتوانه علمــی نباشــد یک مقــدار مســائل بــا کُندی 
روبــه رو می شــود و آن مقدار که بنده مطلع شــدم، علی رغم 
آن مسائلی که از نظر شرایط اقتصادی کشور همه می دانند، 
اما ایشــان به معاونت علمی توجه ویژه داشته و به سازمان 
انــرژی اتمــی که پیشــتاز در خیلی از مســائل علمی اســت و 
الان یکی از بزرگترین بیمارستان های غرب آسیا در سازمان 
انــرژی اتمی در حال تأســیس اســت و یک ســال دیگر تمام 
می شــود، این بیمارســتان عظیمی اســت و در غرب آســیا و 
خلیج فارس و این کشورها که اینقدر پیشرفته هستند الان 
از ایــن بیمارســتان اطلاعــی ندارنــد که چنین بیمارســتانی 
امکان ســاختش وجود داشــته که یک شتاب دهنده و یک 
چیــز عجیــب و غریبی اســت، فقــط 200 میلیون یــورو ارزش 
تجهیزاتش اســت. یــا مثلاً شــرکت رادیودارویی کــه در حال 
تشــکیل اســت که فقط 100 میلیون یورو تجهیزاتش است و 
40 هزار متر که آقای مهندس اســلامی گفتند که شــاید آخر 
گر حمایت  امسال ان شاءالله فاز اولش راه اندازی شود. اینها ا
دولت را نداشته باشند، این پروژه ها مثل پروژه های دیگر تا 
7، 8، 10 سال تا 20 دیگر می ماند. ولی ایشان این کار را نکرد.

دو تــا پــروژه ای داریم 10میلیارد دلار کــه این پروژه خیلی 
عظیم اســت و دو نیروگاه جدید در بوشــهر در حال ساخت 
اســت که ایشــان تأمین مالی کردند و البته این پروژه از قبل 
راه افتاده بود ولی ایشان به این پروژه سرعت بخشید و اینجا 
گر با همان آهنگ قبلی می خواست به  جای تقدیر دارد و ا
جلــو برود مدت زمان ســاختش خیلی طول می کشــید. لذا 
ایشــان توجه شــان به مســائل علمی و فناوری کــه می تواند 

کشور را ارتقاء دهد خیلی بود.

کســی کــه پــس از شــهید آیــت الله رئیســی بر مســند   
ریاســت جمهوری خواهند نشســت، برای ادامه مسیر چه 

راهی پیش رو دارد؟
کار بســیار واقعاً سختی است. اولاً نشســتن روی کرسی ای که 
بزرگــواری مثــل ایشــان بــوده و بــه مقام شــهادت نائــل آمده، 
خود این مســئله واقعاً یک بحث اســت. بحث دوم این است 
کــه انتظــارات و توقعــات مــردم و جامعــه بین المللــی این هم 
بحث دیگری است. در مجموع به نظر من امر آسانی نیست 
و باید دعا کرد آن عزیزی که بر مســند ریاســت جمهوری بعد 
از شــهادت عزیزمان جناب آقای دکتر رئیســی می نشــیند کار 
شاقی است. حالا به طور طبیعی و سیر طبیعی را می رود و این 
مباحث دیگر در آن نیســت اما روی کرســی ای می نشــیند که 
قبلــش عزیز بزرگواری با چنین حادثه ای روبه رو شــده اســت. 
لذا به نظر من رئیس بعدی ما مدتی طول می کشد تا بتواند از 
گر ما در بستر  نظر روحی روانی خودش را تطبیق بدهد. ولی ا
اعتقاد و باور حرکت کنیم و براساس توکل به خدا عمل کنیم، 
خداوند همراهی و کمک خواهد کرد. من قبل از انقلاب هیئت 
علمی دانشگاه صنعتی شریف بودم، لذا سیر تحول انقلاب را 
از نزدیک به عنوان یک هیئت علمی دیدم و اینکه انقلاب چه 
فراز و نشیب هایی داشته و توانسته هنوز خودش را نگه دارد و 
این خودش یک مسئله است و ان شاءالله همچنان کشور ما 
با قوت و قدرت، با تدبیر مقام معظم رهبری من یقین دارم با 
لطف الهی و به پاس خون شــهدای مان ما مســیرمان را ادامه 

119خواهیم داد و آینده روشنی هم پیش رو می بینم.
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عروج شهدای خدمت


